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کوتاه اقتصادی

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

مصیبت درگذشــت برادر گرامیتان را تسلیت عرض نموده 
و از خداوند متعال برای آن مرحوم غفران و رحمت واســعه 
الهی و برای شــما و دیگر بازمانــدگان محترم صبر و اجر 

مسئلت می نمائیم.
سرپرست، مدیران و کارکنان مؤسسه کیهان

همکار محترم جناب آقای احمد زکی لو

تسلیت

همکار گرامی جناب آقای احمد زکی لو
درگذشتبرادرگرامیتانراتسلیتعرضمینمائیم.

حســنان - زندیه - بهــاری - بهنام - چرخنده - قائنی - قاضــی خانلو - قدیمی 
- فرجی - صفریان - مقیمی - ایرانی - نوروزی نیا - مهردوستی - حسن حیدری - 
ناصر حیدری - مسعود فلاح - احمد فلاح - محمد کارخانه - محمدزاده - شمسعلی 
- محمدرضا - ســخندان - موســی زاده - خزایی - ســیدغفور حسینی - نوری - 
جابانــی - مصطفی احمدی - اوگی - اکبری - تنهایی - دولتی - چیان - پهلوانی 
- رمضانی - علیزاده - خورشیدی - خدمتگزار - نجفی - شهناز حسینی - تیرگری

همکار گرامی جناب آقای احمد زکی لو
درگذشــت برادر گرامیتان را تســلیت عرض نموده ما را شریک غم خود 

بدانید.
افشار-  اســماعیلی-  اسلامی-  اســکندری-  ابوالقاسم  آزاد- 
افشــارزاده- امیرپور- امیــری- بیاتی- تاجیــک- تقدیری- 

حمیدیان- سلطانی- ظهره وند- کبیری- مقیسه

قیمت بازارنوع سکه
1/213/000سکه تمام طرح جدید
1/180/000سکه تمام طرح قدیم

628/000نیم سکه
367/000ربع سکه

248/000گرمی
117/800هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3824دلار
4553یورو
4925پوند

1110لیر ترکیه
1043درهم امارات

وزیر پیشنهادی امور خارجه دولت دوازدهم در 
مجلس با یک مغالطه عجیب در آمار سرمایه گذاری 
خارجی،  رقم سرمایه گذاری »مصوب« شده در سال 
گذشته را به جای رقم سرمایه گذاری »جذب« شده 

جا زد. 
بــه گزارش فارس، در جریان بررســی برنامه وزرای 
پیشــنهادی کابینه دولت دوازدهم در مجلس شــورای 
اسلامی، محمد جواد ظریف وزیر پیشنهادی امور خارجه 
در دفاع از عملکرد دولت یازدهم در بخش سرمایه گذاری 
خارجی بــه آمارهای بانک مرکزی  اشــاره کرد و گفت: 
طبق آخرین آمار 11 میلیارد و 800 میلیون دلار سرمایه 

خارجی در طول دولت یازدهم وارد کشور شده است.
این در حالی است که طرح چنین مسئله ای از سوی 
وزیر امور خارجه جای تأمل دارد، چرا که جناب وزیر در 
بیان دقیق سرمایه گذاری دچار خطا شده و رقم »مصوب« 
را به جای »جذب« به نمایندگان گزارش داد تا خواسته 
یا ناخواسته یک مغالطه و بزرگ نمایی در عملکرد جذب 

سرمایه گذاری خارجی صورت بگیرد.
اگر فــرض را در عمــدی نبودن ایــن کار بگذاریم 
 ســهوی بودن آن نیز از وزیر باسابقه ای همچون ظریف

تعجب برانگیز است.
متولی ارائه آمار و ســرمایه گذاری خارجی در کشور 
ســازمان ســرمایه گذاری خارجی و کمک هــای فنی و 
اقتصــادی بوده که این ارقام را در اختیار بانک مرکزی و 

دیگر مراکز داخلی و حتی بین المللی قرار می دهد.
آنچه در موضوع ســرمایه گذاری خارجی بسیار حائز 
اهمیت است فرایند جذب منابع خارجی بوده که در گام 
اول طرح ها در هیئت رسیدگی مطرح و مصوب می شود و 
پس از آن طبق قانون مهلتی برای جذب آن به سرمایه گذار 

داده خواهد شد.
محمــد خزاعی معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی و 
رئیس سرمایه گذاری خارجی و کمک های فنی و اقتصادی 
دولت یازدهم در نیمه خرداد ماه امسال گفته بود: در سال 
95 بیش از 10 میلیارد و 200 میلیون دلار سرمایه گذاری 

مستقیم خارجی در بخش های مختلف اقتصادی »مصوب« 
شده است.

قطعاً کارشناســان اقتصادی میان واژه »مصوب« با 
»جذب یا ورود و نظایر آن« تفاوت فاحشی قائل هستند. 
زیرا رقم مصوب به معنای جذب سرمایه گذاری نیست و 
فقط فرصتی برای ســرمایه گذار است تا بتواند در مهلت 
مقرر نســبت به ورود ســرمایه اقدام کند. کما اینکه در 
ســال های قبل از دولت یازدهم رقــم مصوبه طرح های 
ســرمایه گذاری خارجی به بیش از 20 میلیارد دلار هم 
رسیده است و آنچه وزیر امور خارجه امروز به آن افتخار 
می کند نه تنها رقم جذب بلکه مربوط به تصویب طرح های 

سرمایه گذاری است.
معاون وزیر اقتصاد البته پیشــتر گفته بود حدود سه 
میلیارد و 140 میلیون دلار سرمایه گذاری مستقیم برای 

طرح ها »جذب« شده است.
طبق این اظهارات تفاوت زیادی میان رقم مصوب و 
جذب شده وجود دارد که بهتر است وزیر امور خارجه در 

بیان عملکرد ها، آمارهای دقیقی نسبت به سرمایه گذاری 
خارجی ارائه کند.

 البتــه این موضوع و القاء ارقام مصوب به عنوان رقم 
جذب شــده در دیگر مســئولان دولتی نیز مسبوق به 

سابقه است. 
محمدباقر نوبخت سخنگوی دولت نیز در ماه های اخیر 
در نشست خبری خود با ادبیاتی خاص به گونه ای وانمود 
می کرد که بیش از 10 تا 11 میلیارد دلار سرمایه گذاری به 
کشور وارد شده در حالی که این ارقام مصوب بوده و پس از 
واکنش رسانه ها مجبور به اصلاح گفته های خود شده بود.
همچنین طبق گزارش سال 2017 کنفرانس تجارت 
و توسعه سازمان ملل )آنکتاد( که خرداد ماه امسال منتشر 
شد آورده است: طی سال 2016 یعنی سال اجرای برجام 
میزان جذب ســرمایه گذاری خارجی سه میلیارد و 372 
میلیون دلار بوده است. این رقم نشان از صحت آمار گفته 
شده معاون وزیر اقتصاد دارد و در عین حال اظهارات وزیر 

امور خارجه را رد می کند. 

مغالطه ظریف درباره آمار سرمایه گذاری خارجی

* عملیات کابل برگردان با هدف توســعه شبکه کابل در مرکز مخابرات سیزده 
آبان از تاریخ 28 مردادماه آغازمی شود.به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه 
تهران، با اجرای عملیات مذکور ارتباط تلفنی مشترکین درمرکز مخابرات سیزده 
آبان با پیش شماره های 5500 الی 5503، 5550 الی 5554، 5544 و 3950 در 

محدوده خیابان لطیفی به مدت 72 ساعت با اختلال همراه است. 
* رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره( با ارســال نامه ای به معاون اول 
رئیس جمهور از اقدامات مهم و موثر مدیران ارشــد بانک ملی ایران به 
دلیل پرداخت تسهیلات قرض الحسنه  اشتغال زایی به مددجویان تحت 
پوشش تقدیرکرد. به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، در نامه سید 
پرویز فتاح آمده است: بانک ملی ایران با پرداخت مبلغ سه هزار و 250 
میلیارد ریال )10 درصد بیش از سهم تکلیفی( بالاترین سهم پرداخت را 
نسبت به ســایر بانک ها عهده دار بوده که زمینه ایجاد 28 هزار و 179 
طرح اشتغال و بالتبع توانمندی و خودکفایی بخشی از خانواده های تحت 
حمایت این نهاد را فراهم کرده است. در ادامه نامه رئیس  کمیته امداد امام 
خمینی)ره( ضمن تقدیر از محمدرضا حسین زاده مدیرعامل بانک ملی 
ایران اعلام شده است: عملکرد موثر بانک ملی ایران در پرداخت تسهیلات 
قرض الحسنه اشتغال زایی طی چند سال اخیر زمینه خودکفایی و خروج 
126 هزار و 972 خانوار را از حمایت های دائم این نهاد ایجاد کرده است.

* عضو شورای ملی زیتون گفت: کمبود تولید زیتون در سال گذشته و ممنوعیت 
واردات در جهت حمایت از تولید داخل از جمله دلایل اصلی افزایش قیمت زیتون 
در بازار است. نادر جلالت در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، از افزایش قیمت 
زیتون خبر داد و گفت: ســال گذشــته تولید زیتون با کمبود مواجه شد که این 
امرمنجر به افزایش 60 درصدی قیمت زیتون شد.به گفته وی ممنوعیت واردات 
زیتون در جهت حمایت از تولید داخل در نوسانات قیمت تاثیر گذار است.ضمن 
اینکه سال گذشته، کشور اسپانیا با بحران کم آبی روبرو شد که این مسئه موجب 
افزایش 15 درصدی نرخ جهانی روغن زیتون شد. عضو شورای ملی زیتون تصریح 
کرد: با برداشت محصول در نیمه شهریور ماه و ورود زیتون جدید به بازار پیش بینی 

می شود که قیمت متعادل شود.
* گمرک ایران تعرفه واردات تخم مرغ را کاهش داد به گزارش ایسنا، به 
دلیل افزایش 30درصدی قیمت تخم مرغ در ماه های اخیر ستاد تنظیم بازار 
کشور تصمیم گرفت تا برای بهبود وضعیت بازار کشور واردات تخم مرغ 
را به داخل کشــور انجام دهد. در همین راستا، بر اساس اعلام و ابلاغ 
گمرک ایران، حقوق ورودی تخم مرغ خوراکی تا پایان آذرماه به میزان 
پنج درصد تعیین شده است.مهلت ثبت سفارش برای واردات تخم مرغ 
خوراکی با مآخذ پنج درصد نیز حداکثر تا پایان آبان ماه و مهلت ترخیص 
این محموله ها با تعرفه پنج درصد هم حداکثر تا پایان آذرماه خواهد بود.
* به گزارش شرکت مخابرات ایران، سرویس های جدید اینترنت مبتنی بر فیبر نوری 
این شرکت با سرویس های قبلی جایگزین شد. سرویس تانوما به صورت های پیش 
پرداخت و پس پرداخت و با توجه به پرداخت هزینه فیبرکشی و تجهیزات توسط 
مشتری به صورت نقد یا اقساط، به چند بخش مختلف نامگذاری و تقسیم شده 
است. سرویس پس پرداخت 2 ساله الماس 1 تا 6 با سرعت های 50 و 100مگابیت 
 بر ثانیه، سرویس پس پرداخت مروارید 1 تا 4 با سرعت های 50 و 100 مگابیت 
بــر ثانیه و ســرویس پیــش پرداخت 6 ماهه زمــرد 1 تــا 3، طرح های جدید 

سرویس تانومای شرکت مخابرات ایران هستند.
* رئیس  سازمان دامپزشکی کشور گفت: این سازمان ، تولید خوراک دام 
را به صورت پیوسته و دائمی نظارت و ارزیابی می کند.به گزارش فارس، 
مهدی خلج ادامه داد: بر همین اساس تمامی تولیدکنندگان موظفند طبق 
دستورالعمل های سازمان علاوه بر اخذ پروانه بهداشتی بهره برداری، پروانه 
ساخت نیز برای هر محصول تولید شده در کارخانه دریافت کنند تا مواد 
اولیه مورد مصرف به همراه درصد آنها و آنالیز شیمیایی مربوط مشخص 
شود. وی گفت: همچنین، تمام مواد اولیه مورد مصرف در تولید خوراک 
دام، بایســتی الزاما دارای پروانه بهداشتی و پروانه ساخت باشند و در 
صورت وارداتی بودن مجوز واردات از سازمان دامپزشکی دریافت کنند.

در حالی که عامه مردم با مشــکلات معیشتی 
دست و پنجه نرم می کنند، واردات کالاهای مصرفی 
در پسابرجام ادامه دارد و دومین خودرو پسابرجامی 
با قیمتی بیش از صد میلیون تومان بزودی وارد بازار 

خواهد شد.
 به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، پس از ورود پژو 
2008 به بازار ایران و پیش فروش آنکه سرانجام با قیمت 
زیر 100 میلیون تومان و با حرف و حدیث ها گوناگون انجام 
شد، حالا شرکت ایران خودرو درصدد است تا محصولات 

دیگری از شرکت پژو را روانه بازارکند.
شنیده ها حاکی از آن است که فروش پژو 301 نیز با 
قیمت 94 میلیون و 900 هزار تومان بزودی انجام خواهد 
شــد، با این تفاوت که تولید پــژو 2008 درایران صورت 
می پذیرد و به گفته نعمت زاده با افزایش تولید این خودرو 
در داخل، امکان تعدیل و کمتر شدن قیمت فروش وجود 
دارد اما برای پژو 301 هنوز برنامه دقیقی مشخص نیست.

همچنین از هفته آتی فروش فوری پژو 508 اتوماتیک 
2017 نیزبا قیمت 185 میلیون تومان انجام خواهد شــد 
که نشــان از اراده جدی ایران خودرو بــرای روانه کردن 

خودروهای بالای 100 میلیون تومان به بازار است.
در سال های اخیر اقداماتی در روانه کردن خودروهای 
باکیفیت به بازار صورت گرفته و در این راستا با کمپانی های 

فرانسوی همچون رنو و پژو تفاهم نامه ها و قراردادهایی به 
امضا رسید که زمینه همکاری را برای طرفین بوجود آورده، 
اما این سؤال وجود دارد که تولید و فروش این خودروها در 
بازه قیمتی 90 تا 100 میلیون چقدر می تواند راهگشا باشد؟
اگرچه پــس از برجام زمینه همکاری های بین المللی 
بویــژه در صنعت خودرو بوجود آمده، اما بهتر اســت که 
شرکت های خودروساز داخلی در ساخت و تولید خودروها، 
کشــش بازار و قدرت خرید عموم مردم را بیشتر مدنظر 

قرار دهند.

شــایان ذکر اســت، واردات خودرو در سال 96 رشد 
قابل توجهی داشته که موجب خروج بی رویه ارز از کشور 

شده است.
براساس آمار گمرک، در چهار ماهه نخست سال واردات 
خودرو بیش از 120 درصد افزایش داشته و تنها در بخش 
سواری در این مدت 26 هزار و 666 دستگاه ، به ارزش 752 

میلیون و 689 هزار و 53 دلار به کشور وارد شده است.
بر پایه این آمار، ارزش کل خودرو و قطعات وارد شده 
به ایران از کشورهای مختلف در این مدت رقمی برابر یک 

میلیارد و 140 میلیون دلار بوده که چیزی در حدود 3هزار 
و 700 میلیارد تومان است.

رشــد قابل توجه واردات خودرو به ایران زنگ خطر 
را بــرای بازار این محصول به صــدا در آورده، به طوریکه 
اگر نظارت دقیقی بر آن وجود نداشته باشد، امکان برهم 
خوردن تعادل این بازار و خروج ارزهای زیادی از کشــور 

خواهد شد.
به اعتقاد برخی کارشناسان صنعت خودرو، مهمترین 
دلیلی که موجب شد تا واردات خودرو در چهار ماهه نخست 
سال جاری درصد نسبت به دوره مشابه در سال قبل افزایش 
یابد،   سیاست  اشــتباه وزارت صنعت در بازار خودروهای 
وارداتی بود.همچنین گفته می شــود حوزه واردات خودرو 
به دلیل تصمیم های جهت  دار و منفعت طلبانه عده ای، به 

جولانگاه برخی سودجویان تبدیل شده است.
نکته مهم تر آنکه، قدرت خرید بسیاری از مردم نهایتا 
در حد پراید 20 میلیونی است و حتی تعداد زیادی از آنان 
همین توان را ندارند و دنبال پراید دست دوم می روند. حال 
در این شــرایط اقتصادی، واردات خودروهای صدمیلیونی 
نوعی دهن کجی به طبقات متوسط و ضعیف است. احتمال 
دیگر هم این است که مسئولان اطلاعی از وضعیت معیشتی 
عامــه مردم ندارند و به فکر تأمین رفــاه طبقات بالاتر از 

متوسط هستند.

خودروهای 100 میلیونی فرانسوی وارد کشور می شود

بی توجهی به قدرت خرید مردم در بازار خودرو

کارشــناس بانکداری اسلامی با  اشاره به غیرواقعی بودن 95 درصد 
عقود مشارکتی در بانک ها گفت: عقود صوری باعث باطل شدن معامله 

است و به تبع آن تصرف در دارایی طرفین را حرام می کند.
امیرهوشنگ میرباقری در گفت وگو با تسنیم اظهار کرد: اجرای صحیح عقود 
مشــارکتی مثل مضاربه و شــرکت و... در بستر امروز سیستم بانکی کشورمان با 
مشــکل همراه است و به ســختی ملاحظات شرعی آن رعایت می شود، چون در 

این عقود باید سود و زیان بین مشتری و بانک تقسیم بشود.
کارشناس بانکداری اسلامی درباره اینکه چرا منعقد شدن عمده عقود مشارکتی 
بانک های ایران با شائبه خلاف شرع همراه است، بیان کرد: علت عمده این معضل 
عدم شــفافیت شــرکتها و کمبود اطلاعات صحیح می باشد که باعث شده عقود 

مشارکتی به خصوص در بانک ها صحیح و سالم منعقد نشود.
میرباقری گفت: بهتر است که عقود مشارکتی بیشتر در بازار سرمایه و بورس 
دنبال شــود و در بانک ها عقود مبادله ای که با نرخ ثابت هستند و نیاز به تقسیم 
سود و زیان بین طرفین ندارد، جایگزین عقود مشارکتی شود. لازم به ذکر است 
که سود ثابت این عقود شرعا هیچ مشکلی ندارد و شارع مقدس این عقود را کاملا 
تایید کرده اســت. وی تصریح کرد: عقود مشارکتی شاید به خاطر اینکه مشتری 
در آن احساس شراکت با بانک را دارد برایش جذابیت داشته باشد ولی باید گفت 
متاسفانه در حال حاضر اجرای آن در بانک ها به علت نبود شفافیت لازم سیستم 
اطلاعات مالی مشتریان و نیز کمبود امکانات بانک برای نظارت صحیح بر مصرف 

تسهیلات دارای مشکل و خلل است.
کارشناس بانک توسعه صادرات به آمار و ارقامی از عدم اجرای صحیح عقود 
مشــارکتی شــرعی در بانک ها  اشــاره کرد و گفت: در سیستم بانکی همه عقود 
مشــارکتی به دو نوع مدنی و حقوقی تقسیم می شوند که مشارکت مدنی اکنون 
حدود 95 درصد را در نظام بانکی به خود اختصاص داده و 5 درصد نیز مشارکت 

حقوقی با مشتریان بسته می شود.
میرباقری تأکید کرد: بنابراین 95 درصد عقود مشــارکتی اکنون در سیستم 
بانکی واقعی و صحیح اجرا نمی شود و در نهایت همه تسهیلات و عقود مشارکتی 
منتهی به ســود ثابت می شود و صوری پیاده ســازی می شود. در حالی که عقود 

مشارکتی از منظر شرعی نباید سود ثابت داشته باشد.
وی با تأیید اینکه خیلی از عقود در بانک ها صوری اجرا می شود و همین باعث 
قطع شدن منابع بانک ها با بازار کالا شده است، گفت: بنده به عنوان یک کارشناس 
بانکی اعتراف می کنم که سیســتم تســهیلات دهی بانک ها و انطباق آن با عقود 
اسلامی و عملیات بدون ربا صحیح اجرا نمی شود و خیلی از آنها نارس و غلط است.

این کارشــناس بانکداری ادامه داد: همانطور که گفتم عقود مشارکتی اصلا 
مطابق عقود اسلامی نیست و صوری است و حتی شاید می توان گفت چون باعث 
باطل شــدن معامله طرفین اســت و به تبع آن تصرف طرفین را در دارایی حرام 

می کند معضل خطرناک و جدی است.
میرباقری افزود: متاسفانه بانک به جای مشارکت واقعی رو آورده  است به اخذ 
سود ثابت از مشتری و یا دریافت جریمه دیرکرد که خود شائبه های خلاف شرع 
فراوانی دارد. باید بانک ها توجه کنند که تســهیلات آیا واقعا در بازار کالا مصرف 
می شود و یا وارد کانال غیرمربوط می شود.وی خاطرنشان کرد: مشتری ها فاکتور 
به بانک می دهند ولی ممکن است صوری و تقلبی باشد و بانک ها در اینجا حتما 

باید نظارت کنند و فاکتور صوری را قبول نکنند.
کارشــناس بانکداری اسلامی گفت: برای اجرای درست بانکداری اسلامی در 
کشــورمان به دو مولفه نیازمندیم: 1- اجرای کامل و صحیح عقود فقهی توسط 
بانک ها، 2- تصحیح و بهبود قوانین بانکی. به نظر بنده عقود مرابحه و خرید دین 
و اســتصناع که جدید به سیستم بانکی اضافه شده است بسیار خوب و کاربردی 
هســتند و می توان گفت که این عقود به نوعی جوابگوی تمام نیازهای مشتریان 
اســت و با این شــرایط موجود این عقود می توانند به پیشبرد بانکداری اسلامی 

بسیار کمک کنند.

مشــاور وزیر راه و شهرســازی گفت: به نظر می رسد شکاف میان 
درآمدهای مالیاتی و رقم مصوب بودجه تا پایان ســال رو به عمیق تر 
شدن برود، مگر اینکه دولت در جهت از میان بردن رکود قدم های عملی 

و اجرایی بردارد که متاسفانه تاکنون در این زمینه موفق نبوده است.
به گزارش نود اقتصادی، غلامرضا سلامی با بیان اینکه رکود اتفاق مهم سال های 
اخیر اقتصاد بود و استمرار چنین رکودی تاثیر زیادی روی درآمدهای مالیاتی بر 
جای می گذارد، اظهار داشــت: وقتی فعالان اقتصادی نتوانند درآمدهای خوبی از 
محل رونق اقتصادی به دست بیاورند، مالیات کمتری هم خواهند پرداخت. البته 
می توان اثر این رکود را در درآمدهای مالیاتی یک تا دو ســال به تعویق انداخت 

اما بالاخره اثر خود را نشان می دهد. 
وی با اشاره به وضعیت نابسامان بانک ها و شرکت های بورسی توضیح داد: از 
مهم ترین منابع درآمد مالیاتی دولت هم بانک ها هســتند که سودی نداشتند تا 
مالیاتی پرداخت کنند. وضعیت شرکت های بورسی هم به همین ترتیب بود. بخش 
مسکن هم یکی از حوزه های موثر در درآمد مالیاتی است که در آن حوزه هم در 

چند سال اخیر افت زیادی وجود داشته است. 
مشاور وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: ساخت وساز کمتر شده و رکود شدید 
در بخش مســکن روی درآمدهای مالیاتی از این محل تاثیر گذاشته است. البته 
قسمت مهمی از درآمدهای مالیاتی از بخش های دولتی و بخش های دارای فعالیت 
انحصاری است. شــاید این بخش ها در حالت رکود هم بتوانند مالیاتی پرداخت 
کنند اما وضعیت در شرکت های خصوصی و غیرانحصاری به این ترتیب نیست. 

سلامی درخصوص پیش بینی روند درآمد مالیاتی دولت تا پایان سال جاری 
گفت: به نظر می رسد شکاف میان درآمدهای مالیاتی و رقم مصوب بودجه تا پایان 
ســال رو به عمیق تر شــدن برود. مگر اینکه دولت در جهت از میان بردن رکود 
قدم های عملی و اجرایی بردارد که متاسفانه تاکنون در این زمینه موفق نبوده است.

وی افزود: ســال های قبل وضعیت درآمد مالیاتی بهتر بود اما امسال کم کم 
آثار رکود روی درآمد مالیاتی مشــخص می شود ضمن اینکه با وضعیت رکودی 
مشــکلات مودی مالیاتی هم بیشتر شده اســت. دولت مالیات بر ارزش افزوده را 
از مــودی درحالی دریافت می کند که جنس به فروش نمی رســد.  عضو انجمن 
حسابداران خبره با بیان اینکه درآمد مالیاتی تابعی از رکود اقتصادی است، تصریح 
کرد: اگر مسئله رکود حل نشود، مشکلات دولت بدتر هم خواهد شد. با توجه به 
محدودیت درآمدهای نفتی اگر قرار باشد که درآمدهای مالیاتی هم محدود شود، 
دولت با توجه به پرداخت های ســنگینی که به عهده دارد ناچار به اســتقراض از 
بانک مرکزی خواهد شد که مشکلات اقتصادی را در هم  تنیده تر می کند. سلامی 
مشکلات ساختاری اقتصاد را ریشه اصلی بروز چنین مشکلاتی دانست و تصریح 
کرد: متاسفانه درحال حاضر اقتصاد کشور متولی مشخصی ندارد. نه وزارت اقتصاد 
به صورت کامل متولی است نه بانک مرکزی و نه سازمان برنامه و بودجه. هر کدام 
از این بخش ها کار خودشان را انجام می دهند و بخشی نگری سبب شده تا مرکز 
فرماندهی در اقتصاد وجود نداشــته باشد. امروز اقتصاد به وحدت فرماندهی نیاز 
دارد تا تصمیمات درســتی بگیرد که ضمانت اجرایی هم دارند. وی با بیان اینکه 
چندان خوشبین نیستم این وحدت فرماندهی در اقتصاد در دولت دوازدهم ایجاد 
شود، تصریح کرد: حتی طیب نیا که اقتصاد خوانده بود و به مسائل اقتصادی آشنا 
بود هم نتوانست این وحدت رویه را در امور اقتصادی کشور برقرار کند. بنابراین 

فکر اینکه این ساختار در دولت بعدی تغییر می کند بسیار خوشبینانه است.

کارشناس بانکداری:
۹۵ درصد عقود مشارکت در بانک ها 

صوری بسته می شود

مشاور وزیر راه و شهرسازی:
دولت در زمینه برطرف کردن رکود 

موفق نبوده است

آمارهای صادراتی کشور در چهار ماهه اول امسال 
نشان می دهد حدود 10 درصد از صادرات غیرنفتی 

کاهش یافته است.
به گزارش ایسنا، آمارهای صادراتی کشور گویای آن است 
که با وجود کاهش حدود 10 درصدی صادرات غیرنفتی در 
چهار ماهه اول امســال، بالغ بر 37 میلیون و 636 هزار تن 
کالا بــه ارزش بیــش از 13 میلیارد و 458 میلیون و 848 

دلار به کشورهای مختلف صادر شده است.
بنابراین گــزارش، این آمار در حالی اســت که حجم 
صادرات کشور در سال 1386 یعنی حدود 10 سال قبل از 
نظر وزن معادل 32 میلیون و 117 هزار تن و ارزش آن بالغ 
بر 15 میلیارد و 312 میلیون دلار بوده است. به عبارت دیگر 
نگاهی گذرا بر ارزش صادرات کشور میان این دو تاریخ گویای 

آن اســت که اکنون با وجود کاهش های صورت گرفته در 
حجم صادرات کشور، از نظر ارزش مادی صادرات چهار ماهه 
اول سال با صادرات کل سال 1386 تا حدی برابری می کند.
نکته دیگر آنکه در سال 1386 از نظر ارزش، عمده مواد 
صادراتی به فلزات و سنگ های آهن، متانول یا پروپان مربوط 
می شــد و در جدول صادرات کشور کالاهایی مانند گندم، 
ســنگ های مرمر، هنداونه، گچ بنایی، پسته تازه یا خشک 
کرده، فرش یا سایر کفپوش های نساجی نیز دیده می شد. اما 
در سال جاری شرایط به گونه ای بوده که شاید اقلامی مانند 
پســته یا فرش حداقل در میان عمده اقلام صادراتی جایی 
نداشتند و بیشتر محصولات صادراتی کشور که 50/51 درصد 
از ارزش صادرات را به خود اختصاص داده اند به مواردی مانند 
میعانات گازی، روغن های سبک و پروپان و متانول مربوط 

می شود که البته به نفت و گاز مربوط است.
مرور آمارهای صادراتی سال جاری نشان می دهد امسال 
در چهار ماهه اول، میعانات گازی بیشترین حجم صادرات 
کشور را به خود اختصاص داده اند و در این حوزه نزدیک به 
شش میلیون تن صادرات با ارزشی معادل دو میلیارد و 315 
میلیون و 415 هزار دلار صورت گرفته که از نظر وزنی 15/68 
درصد از کل صادرات از نظر ارزش 17/2 درصد صادرات را 

به خود اختصاص می دهد.
این در حالی است که در سال 1386 از نظر ارزش دلاری 
بیشترین حجم صادرات مربوط به پسته خشک یا تازه بوده و 
در این حوزه حدود 203 هزار تن صادرات به ارزش بالغ بر 
یک میلیارد و 263 میلیون و 929 هزار دلار صورت گرفته 
که 8/25 درصد از ارزش کل صادرات کشــور را در آن سال 

به خود اختصاص داده است. روغن های سبک و فرآورده های 
غیربنزینی از دیگر فرآورده های صادراتی هستند که در چهار 
ماهه ابتدای سال جاری در دومین رده صادرات قرار گرفته اند. 
بدین ترتیب بالغ بر یک میلیون و 205 هزار تن کالا در این 
بخش صادر شده که ارزش آن بالغ بر 512 میلیون و 224 
هــزار دلار بوده و در مجموع 3/2 درصد از صادرات وزنی و 
3/81 درصد از ارزش صادرات کشــور را به خود اختصاص 
داده است. این در حالی است که در سال 1386 از نظر وزن 
صادرات متانول و از نظر ارزش پروپان مایع دومین رده جدول 

را به خود اختصاص داده بودند.
گفتنی اســت این آمارها نشــان می دهد که صادرات 
غیرنفتی کشور هم به سوی نفتی شدن پیش می رود و اتکا 

به نفت نسبت به 10 سال قبل بیشتر شده است.

گروه اقتصادی- 
رئیس اتاق اصناف ایران با اشاره به اینکه در چند 
سال اخیر به صورت واقعی از تولید حمایت نکردیم، 
گفت: متولیان باید این را بپذیرند که با شعار نمی توان 

از تولید حمایت کرد. 
»تولید« و »تولیدکننده« در کشــور ما شاید جزو دو 
تا از مظلوم ترین عبارت های چند سال اخیر باشد، شنیدن 
خبر تعطیلی صنایع، کاهش ظرفیت کارخانه ها و نابودی 
تولیــد داخل در این مــدت، دیگر به اخبار عادی و تقریبا 

روزمره ای تبدیل شده است. 
دامنه این موضوع نیز آن قدر زیاد است که از پوشاک و 
کفش تا پیچ و مهره و کابینت را هم در بر می گیرد؛ شاید 
یکی از مهم ترین دلایل آن را هم در موارد مذکور بتوان در 

این واژه خلاصه کرد: واردات و قاچاق. 
این در حالی است که بسیاری از اجناس وارد شده در 
کشور، دارای مشابه داخلی بوده و چه بسا توانمندی ما در 
تولید آن بیشتر از کشور های دیگر باشد اما شاید منفعت 
و غفلت برخی از مســئولین مانع از اصلاح این روند شود؛ 
همین روز گذشته بود که از عرضه آب معدنی های خارجی 
)که بعضا تا 60 هزار تومان هم قیمت داشتند( خبر دادیم... 
از تمام این موارد کــه گذر کنیم، به تولید کنندگانی 

می رسیم که به دلیل کمبود نقدینگی و فشار های مالیاتی، 
توان تولید خود را از دســت داده اند. تولیدکنندگانی که از 
دریافت تســهیلات محروم مانده و آن ها هم که موفق به 
گرفتن تسهیلات شدند توان پرداخت سودهای بالای آن 
را نداشــته و با مشکل روبه رو شدند؛ سودهایی که بعضا از 
کل سود تولیدکننده بیشتر است و پیش تر هم، جمعی از 
تولیدکنندگان کشاورزی در گفت وگو با کیهان از متواری 
شــدن برخی از همکاران خود به دلیــل این بدهکاری ها 

خبر داده بودند. 
اما باز هم این تمام آنچه که مشکل وضعیت تولید نامیده 
می شــود نیست؛ چنانچه روز گذشته با استناد به گزارش 
بانک مرکزی نوشتیم، درآمدهای مالیاتی کشور در دولت 
روحانی 2/5 برابر شــده، اشاره کردیم که وقتی در شرایط 
رکودی هســتیم، این افزایش بالای درآمدهای مالیاتی به 
معنای فشــار بیش از حد به تولیدکنندگان است، چراکه 
وقتی درآمدی وجود ندارد، وقتی چک های برگشــتی در 
این دولت 268 درصد رشد پیدا می کند، وقتی بدهکاری 
بانکی وجود دارد؛ چگونه تولیدکنندگان باید مالیات هایشان 

را اینگونه افزایش دهند؟ 
در همین راســتا، رئیس اتاق اصناف ایران در گفتگو 
با باشگاه خبرنگاران جوان، در خصوص حمایت از صنایع 

کوچک و واحدهای تولید خرد، اظهار داشــت: ســاختار 
اقتصاد کشورهای صنعتی را بنگاه های کوچک و متوسط 
و واحد های خرد تولیدی، خدمات فنی و توزیعی شــکل 
می دهنــد و تقویت ایــن بخش جزو الزامــات اقتصادی 

محسوب می شود.
علی فاضلی بیان کرد: برخلاف دنیا که تقویت بنگاه های 
کوچک را مدنظر قرار می دهند و امروز کشورهای توسعه 
یافته توســط همین بنگاه ها پیشرفت داشتند، ما در این 
چند سال اخیر به صورت واقعی از تولید حمایت نکردیم.

وی با بیان اینکه بخشی از بنگاه ها در قالب صنعت از 
برخی حمایت ها و تسهیلات برخوردار بوده اند، اما بسیاری 
از واحدهای دیگر شــامل این حمایت ها نشده اند، اشاره 
کرد: ضمن اینکه میزان بهره بانکی آنقدر بالاســت که آن 
تعداد واحدهایی هم که موفق به دریافت تسهیلات شده اند 

با مشکل بازپرداخت مواجه هستند.
رئیس اتاق اصناف ایران با اشــاره بــه اینکه دریافت 
تســهیلات توجیه اقتصادی بــرای تولیدکنندگان ندارد، 
بیــان کرد: در دو دهه اخیر بانکداری به ســمت دلالی و 
سوداگری میل کرده و بخشی از اصناف که جز واحدهای 
کوچک و متوسط هستند از هیچ گونه تسهیلات و اعتبار 

استفاده  نکردند.

فاضلی در پایان تصریح کرد:  با شعار نمی توان از تولید 
حمایت کرد و متولیان بایــد این را بپذیرند و هم قوانین 
باید در این امر بهتر شود و همه دولت و بانک ها در تحقق 
واقعی حمایت گام بردارد و امیدواریم که درآینده وضعیت 

بهتری شاهد باشیم. 
سهم اصناف از ۴20 هزار میلیارد تومان 

تسهیلات سال قبل صفر بود
همچنین عضو هیات رئیســه اتاق اصناف ایران گفت: 
ســهم اصناف از تسهیلات 420 هزار میلیارد تومانی سال 
گذشته، صفر است در حالی که اصناف می توانند با کمتر 

از 100 میلیون تومان شغل ایجاد کنند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی اتاق اصناف ایران، مجتبی 
صفایی اضافه کرد: با وجود همه پیگیری های انجام شده، 
هنوز بسته حمایتی تســهیلات 10 هزار میلیارد تومانی 

اصناف اجرایی نشده است.
وی ادامه داد: در حال حاضر 8300 اتحادیه و 400 اتاق 
اصناف در سراسر کشور فعالیت می کنند و حدود 60 هزار 

مدیر در حوزه صنفی کشور تربیت شده و فعالیت دارند.
گفتنی است، بی توجهی به تولیدکنندگان در خصوص 
اعطای تسهیلات یکی از بزرگترین گلایه های تولیدکنندگان 
در خصوص بی توجهی به دولت به موضوع تولید بوده است.  

رئیس اتاق اصناف ایران:

طی سال های اخیر حمایت واقعی از تولید نکردیم 

رئیس سازمان بورس با  اشاره به توقف و بازگشایی برخی نمادها در 
بورس گفت: اگر توقف نمادهای برخی شــرکت ها طولانی شد به خاطر 
ضعف دســتورالعمل ها بود که بررسی و اصلاح شد و این نیز تا دو هفته 

آینده ابلاغ می شود. 
به گزارش تسنیم، شاپور محمدی در مراسم اختتامیه جشنواره بورس و رسانه از 
افزایش امیدها به رونق بازار سرمایه خبر داد و گفت: در این راستا کارمزد معاملات 

کمتر و فعالیت شرکت ها در بازار سرمایه تسهیل خواهد شد.
وی بیــان کرد: همه کارمزدهای معاملاتی در بورس ها تقلیل پیدا می کند و 

البته این کاهش کارمزدها غیر از حذف مالیات از معاملات زیان ده خواهد بود.
رئیس ســازمان بورس در ادامه به موضوع توقف طولانی مدت و بازگشــایی 
نمادها در بورس  اشــاره کرد و افزود: اگر توقف نمادهای برخی شرکت ها طولانی 
شــد به خاطر ضعف دســتورالعمل ها بود که بررسی و اصلاح شد و این نیز تا دو 

هفته آینده ابلاغ می شود.
محمدی برخورد نکردن با اخلالگران در بازار سرمایه را تضییع حقوق بیش از 
10 میلیون سهامدار دانست و گفت: رسانه ها کنترل کننده قدرت، مقامات و مردم 

عادی اند و می توانند شفافیت و افزایش مطالبه گری را دنبال کنند.
وی همچنین با اشــاره به اقدامات آتی سازمان  بورس، اضافه کرد: راه اندازی 
معاملات قرارداد آتی در معاملات سهام، انجام معاملات نفت خام در بورس انرژی 
و راه اندازی بورس ارز با همکاری بانک مرکزی از جمله اقدامات آتی سازمان  بورس 

تا پایان سال جاری محسوب می شود.
به دنبال معافیت مالیاتی ضررکردگان هستیم

در همین راستا، مدیر نظارت بر بورس های سازمان بورس گفت: در حال حاضر 
مالیات بر معاملات ســهام در زمان فروش به میزان 0/5 درصد ارزش معامله، از 

سهامداران چه سود و چه زیان شناسایی کرده باشند، گرفته می شود. 
به گزارش سنا؛ محسن خدابخش با بیان این مطلب اظهار داشت: سازمان به 
دنبال این است که افرادی که در معاملات ضرر می کنند معاف از پرداخت مالیات 
باشند. وی افزود: این معافیت به معنای این نیست که سازمان بورس یا سازمان 
امور مالیاتی به دنبال این هســتند که از افرادی که سود کسب می کنند مالیات 

بیشتری به جبران این اقدام گرفته شود.

رئیس سازمان بورس خبر داد

بازگشایی نمادهای بورسی
 تا ۲ هفته آینده

بررسی ها نشان می دهد تعدادی از نمایندگان 
ادوار مجلس شورای اســلامی که حامی زنگنه 
بوده اند، هم اکنون در استخدام وزارت نفت هستند.
به گزارش خبرگــزاری مهر، چند روز پیش نامه ای 
از تعدادی از نمایندگان مجلس منتشــر شد که در این 
نامه از نمایندگان فعلی درخواست شده بود از وزیر نفت 
حمایت کنند. امضاهای منتشــر شده و اسامی که قید 
شده است نشان می دهد کارکنان صنعت نفت پای این 
نامه را امضا کرده اند؛ افرادی که پس از دوران نمایندگی 

خود کارمند نفت شده اند.
یکی از شاخص ترین نمایندگانی که به وزارت نفت 
رفته و مسئولیت اداره کل حسابرسی و امور مجامع وزارت 
نفت را به عهده گرفته سید شریف حسینی است. وی در 
سال 92 و هنگام معرفی زنگنه به عنوان گزینه پیشنهادی 
جهت حضور در وزارت نفت، به ســرعت وارد گود شد و 
در مصاحبه ای اعلام کرد حاضر است از زنگنه دفاع کند. 
وی در مجلس نهم یکی از مدافعان سرسخت زنگنه بود 
که پس از دوره نمایندگی خود راهی این وزارتخانه شد 

و سمتی مهم گرفت.
سید موید حسینی صدر هم که در مجلس نهم عضو 

کمیســیون صنایع مجلس بود که در ماجرای خوراک 
پتروشیمی و افزایش قیمت آن به دفاع مطلق از زنگنه 
پرداخت و این روزها مشــاور زنگنه در امور پتروشیمی 
است و بخشی ایجاد شــده و او در آنجا به کار مشغول 

شده است.
امیرعباس ســلطانی دیگر نماینده ای است که پس 
از اتمــام دوران نمایندگی اش به یکی از اعضای هیئت 
مدیره شــرکت نفت فلات قاره تبدیل شد و برخی امور 
برای جذب سرمایه گذاری را پیگیری می کند. او در پرونده 
بابک زنجانی بسیار معروف شد و تمامی رسانه های وابسته 
به وزارت نفت مصاحبه های بسیاری را با او منتشر کردند، 
اما اینکه اطلاعات سلطانی از پرونده زنجانی چگونه در 
اختیارش قرار می گرفت مسئله مهمی است که هیچگاه 

به آن  اشاره نشد.
علی مروی هم ریاست کمیسیون انرژی مجلس نهم 
را برعهده داشــت پس از پایان مجلس، مجددا به نفت 
برگشــت و به ریاست هیئت مدیره شرکت پتروپارس 
منصوب شد. مروی گزینه مورد حمایت وزارت نفت در 
کمیســیون انرژی بود تا بجای مسعود میرکاظمی، به 

ریاست کمیسیون انرژی برسد. 

امــا دیگر نماینده ای که با نظر وزیر نفت در وزارت 
نفت بکار گرفته شد سعید حیدری طیب است. وی در 
مجلس نهم نماینده مردم کرمانشاه بود و در جلسه رای 
اعتماد زنگنه در سال 92 بشدت از همشهری خود دفاع 
کرد. حیدری طیب هم اکنون نماینده وزیر در هیئت 

مرکزی گزینش وزارت نفت است.
همچنین سال گذشته در حکمی جلیل جعفری بنه 
خلخال به عنوان یکی از اعضای هیئت مدیره شــرکت 
بهینه ســازی مصرف سوخت منصوب شــده بود. این 
نماینده سابق هم از همراهان زنگنه در مجلس نهم بود.

البته زنگنه برای نمایندگان فعلی مجلس نیز حکم 
می زند؛ به طــوری که چندی پیش برای ســید علی 
ادیانی راد، عضو فعلی کمیسیون انرژی حکمی را صادر 
کرد که بر اساس آن، ادیانی راد عضو کارگروه تشخیص 
عدم مغایرت مصوبات هیئت مدیره شرکت ملی نفت با 

قوانین و مقررات شد.
پیــش از این، زنگنه ســید عماد حســینی عضو 
کمیسیون انرژی مجلس هشتم را نیز به معاونت خود 
منصــوب کرده بود که به دلیل حضور وی در انتخابات 
مجلس دهم، از این سمت کنار رفت تا به سمت ریاست 

هیئت مدیره تاپیکو منصوب شود. 
جدای از این اســامی باید به سید معروف صمدی 
یکی از نمایندگان ادوار مجلس هم اشــاره کرد که این 
روزها در فاز 15 و 16 پارس جنوبی مشغول به کار است. 
ســید محمد بیاتیان نماینده سابق بیجار هم نماینده 
دیگری اســت که در فاز 14 پارس جنوبی مشغول به 
کار اســت. جز این دو نماینده، مرتضی زرین گل یکی 
دیگر از نمایندگان کردستانی هم به سمت امور معاونت 
توسعه طرح های شرکت نفت و گاز پارس منصوب شده 
بود. بیاتیان و صمدی پس از انتصاب زرین گل به نفت 
آمدند تا جمع کرد زبانان جمع باشد. این سه نماینده 
و حیدری طیب 4 نماینده کرد زبانی هستند که با نظر 

مثبت زنگنه به نفت آمدند.
بر اســاس این گزارش، حســینی صدر، صمدی، 
بیاتیان، سلطانی، زرین گل، جعفری، حسینی از جمله 
نمایندگانــی بودند که از زنگنــه حمایت کرده اند و به 
امضای بیانیه تبلیغاتــی روی آوردند. عبدالله کعبی و 
حســن شبانپور هم سابقه حضور در نفت را دارند ولی 
نمی دانیــم امروز هم در وزارت نفت مشــغول به کار 

هستند یا خیر.

 وزارت نفت به نمایندگانی که از زنگنه حمایت کرده بودند، پست داد

خبرگزاری حامی دولت اعلام کرد

کاهش 10 درصدی صادرات غیرنفتی
 در 4ماهه اول امسال


